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Proizvodwa oru`ja je

specifi~na delatnost koja je,

u osnovi, su{tinski zavisna

od obima ostvarenog izvoza.

Roba koju Zastava proizvodi

i prodaje  je politi~ke

prirode, bar ona vojna od

koje se `ivi, a na tr`i{tu se

mora filigranski precizno

igrati i postupati poput

artiste na `ici. Mala

gre{ka i upadate u ambis.

Zato mi u Zastavi, stalno

balansiramo na `ici

– isti~e na{ sagovornik.
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T
okom pro{le godine, ta~nije 26. novembra 2007, za vr{ioca du`nosti direk-
tora fabrike Zastava-oru`je postavqen je Rade Gromovi}, ~ovek koji je
ponikao i dosada{we iskustvo stekao u tom srpskom gigantu. Bio je poput
mnogih stru~nih kadrova Zastavin stipendista. Dugo je radio kao direktor
marketinga, a svoja prva iskustva kao rukovodilac stekao je na poslovima di-

rektora prodaje. Wegovu biografiju ispisuje dosta stru~nih publikacija i analiza,
radio je na programima finansijske konsolidacije preduze}a, na programu oporav-
ka posle bombardovawa Natoa, i, kako ka`e, poznaje fabriku u prste. A kako je i
odli~an poznavalac svetskog tr`i{ta, mnogo mu je lak{e da upravqa unutra{wim
resursima fabrike, razvojem i daqim aktivnostima preduze}a. Sa wim smo razgo-
varali o uslovima u kojima posluje Zastava. 

Danas Zastava-oru j̀e bele`i, posle du`eg vremena, stabilnije poslovawe.
Obezbe|eni su ~vrsti ugovori i poruxbine za ovu godinu, i {to je jo{ va`nije,
dominantan je izvoz za poznatog inostranog kupca. Da li ste zadovoqni i {ta
jo{ o~ekujete?
– Ta~no je da Zastava–oru j̀e u posledwih nekoliko meseci posluje u stabilni-

jim uslovima nego {to je to bio slu~aj u 2007, a pogotovo 2006. godini. Zakqu~eni
ugovori s kraja pro{le godine, pogotovo za vojni program, bitno su doprineli da
plan za ovu godinu baziramo na onome {to ti ugovori predvi|aju. Zna~i, planira-
mo proizvod za poznatog kupca, a to je san svih proizvo|a~a, jer sve ono {to nije
proizvodwa za poznatog kupca mora se osloniti na marketing{ka predvi|awa i
rizik stvarawa zaliha, pri ~emu treba imati u vidu da je tr`i{te oru j̀a prili~no
nepredvidivo. Sve to je kvalitet koji je opredelio da mi plan za ovu godinu, u izno-
su od oko 30,6 miliona dolara, imamo pokriven ~vrstim ugovorima i poruxbenica-
ma sa 75 odsto. A to je jak argument koji nam omogu}ava da ka`emo kako posle niza
godina poslujemo u stabilnijim uslovima. 

Zastava–oru j̀e ima u osnovi dva bitna programa na kojima bazira svoju pro-
izvodwu, a to je lova~ki i sportski program (LSO) te program proizvodwe
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Tih ~iwenica u posledwe vreme svesni su i na{i politi~ari,
bar oni glavni koji su zadu`eni da u bitnoj meri gazduju i vode ra~u-
na o kapacitetima odbrambene industrije jer su, da podsetim, sva
preduze}a u najve}oj meri pod ve}inskim vlasni{tvom dr`ave. ^e-
tvrtog marta imali smo sastanak u Ministarstvu ekonomije i re-
gionalnog razvoja na kome su, pored ministra ekonomije i regio-
nalnog razvoja Mla|ana Dinki}a i ministra odbrane Dragana [u-
tanovca, bili prisutni direktori i predsednici sindikata svih
{est preduze}a odbrambene grupacije, a i direktor Jugoimporta –
SDPR. Tom prilikom inicirano je re{ewe nekoliko pitawa va`nih
za regulisawe odre|ene problematike koja mu~i sva preduze}a i
odre|eni su pravci daqeg delovawa. Sve to ukazuju da je dr`ava re-
{ena da sistemskim pristupom konsoliduje sva ta preduze}a
odbrambene industrije. Mi smo tada pokazali koliki je izvozni po-
tencijal ove grupacije, jer i u ovakvim uslovima u kakvim poslujemo
ostvarujemo zna~ajan obim izvoza od 70 do 80 miliona dolara, a
potencijal je bar 200 miliona dolara godi{we. To se mo`e posti}i
samo uz investicije u modernizaciju proizvodnih kapaciteta,
nabavku novih, produktivnijih tehnologija i otvarawe nekih novih
tr`i{ta na koja dr`ava treba da prokr~i put. A to je posao politi-
~ara. 

Ako se uzme u obzir ~iwenica da su ova preduze}a uglavnom
neto izvoznici, u smislu da je tih 200 miliona dolara u izvozu za-
visno od uvoza oko 15 odsto, jasno se uo~ava da bi 85 odsto od 200
miliona, ili 170 miliona bio ~ist neto devizni efekat za ovu ze-
mqu. To je zna~ajno jer, hteli mi priznati ili ne, na{a dr`ava godi-
nama unazad boluje od hroni~nog spoqnotrgovinskog deficita. Ujed-
no, to je bio bitan argument koji je opredelio nadle`ne dr`avne
institucije da se ozbiqnije pozabave odbrambenom industrijom i
kona~no po~nu sistemski re{avati probleme. 

Da li i ove godine zadr`avate kurs proboja na nova tr`i-
{ta, pre svega na rusko, Dalekog istoka i Ju`ne Amerike?
– Apsolutno da. Mi s ponosom isti~emo i nadle`nim dr`avnim

institucijama da je Zastava–oru j̀e proizvo|a~ koji danas, kada govo-
rimo o oba programa, izvozi svoje oru j̀e u vi{e od 40 zemaqa sve-
ta. Kako je vojno oru`je vrlo specifi~no nije realno o~ekivati da
automatske pu{ke prodajemo Amerikancima ili zapadnoj Evropi. Zna
se koja su tradicionalna tr`i{ta za na{e vojno oru j̀e i decenijama
unazad postoji utabana staza plasmana, i mi se trudimo da nakon go-
dina sankcija povratimo status koji smo ranije imali na svim tim tr-
`i{tima. Svakako treba ista}i i pohvaliti napore koje ~ini Jugoim-
port – SDPR, kao dr`avna institucija ~iji je primarni zadatak da
obezbedi tr`i{te za preduze}a odbrambene industrije. Mislim da u
tom zajedni~ki dosta i uspevamo. To je uglavnom tr`i{te Bliskog isto-
ka, Afrike, a sada se spremamo i za proboj na Daleki istok. 

naoru`awa i vojne opreme (NVO). Postoji i tr}i tzv. diversifiko-
vani program koji je mawe zastupqen, ali na kome }emo intenzivno
raditi u narednom periodu. Iako su godine sankcija u~inile da voj-
ni program znatno opadne zbog restrikcija koje je na{a dr`ava
imala u izvozu, mi smo se nakon skidawa sankcija maksimalno tru-
dili da pove}amo obim proizvodwe i prodaje lova~kog i sportskog
programa iz prostog razloga {to je taj program dosta predvidiv –
lak{e ga je planirati i do}i do kupca, atraktivniji je i br`e se na
tr`i{tu dobijaju izvozne dozvole. I tu imamo jako kvalitetnu ponu-
du. Ali, ako se pogledaju na{i bilansi, i daqe je lova~ki i sportski
program u mawem obimu zastupqen u odnosu na vojni. Trenutni od-
nos je 35–38 odsto naspram 62–65 za vojni program.  

Kada se sve to uzme u obzir, dolazi do izra`aja kvalitet za-
kqu~enih ugovora sa kraja pro{le godine. Predmet tih ugovora jeste
proizvodwa sredstava NVO za potrebe multinacionalnih snaga u
regionu, a nedavno je posredstvom i zahvaquju}i Jugoimportu – SD-
PR zakqu~en i jedan ve}i aran`man sa Irakom, gde Zastava plasi-

ra svoje pi{toqe CZ 99. Uplatom avansa 2. aprila i taj ugovor je
stupi na snagu. Podse}am da je Zastava–oru j̀e ve} du`e od dve godi-
ne i oficijelni snabdeva~ snaga UN, tako da mi koristimo status
koji smo stekli kako kvalitetom na{ih proizvoda tako i reputaci-
jom proizvo|a~a koji po{tuje svoje ugovorene obaveze. Mi u Zas-
tavi, naravno, o~ekujemo da se taj trend ugovarawa za potrebe sna-
ga UN nastavi.

Robi posebne namene koju Zastava proizvodi vrata za ino-
strano tr`i{te moraju da otvaraju predstavnici vlasti. Mi-
slite li da su na{i politi~ari napokon shvatili kakav se po-
tencijal krije u fabrikama odbrambene industrije i ne}e li
se vi{e ponoviti godina kada je stopiran Zastavin izvoz na
tr`i{te Gruzije u vrednosti od 2,7 miliona dolara?
– Treba podsetiti da je namenska, a sada odbrambena indu-

strija, bila jedna od najva`nijih i najprofitabilnijih izvoznih gra-
na i da se krajem sedamdesetih i po~etkom osamdesetih godina u
biv{oj SFRJ godi{wi obim izvoza kretao i do dve milijarde dola-
ra. Naravno, od tada su se uslovi i okolnosti poslovawa bitno
promenile i mi smo morali da se snalazimo, kao i ostala preduze-
}a u borbi za goli opstanak. Bila je to situacija u kojoj je dr`ava ad
hok pomagala, ali nije bilo sistemskog pristupa u sagledavawu i
re{avawu kompletne problematike cele odbrambene industrije. A
treba imati u vidu i da je Vojska Srbije znatno redukovana. Mi smo
svesni ~iwenice da vi{e nema, kao nekad, obimnih ugovora sa na-
{im tradicionalnim kupcima – Vojskom i policijom, a to nije real-
no o~ekivati ni ubudu}e. Zato smo sve na{e aktivnosti usmerili ka
pove}awu obima izvozu. Izvoz i boqe pozicionirawe na svetskom
tr`i{tu, kqu~ su na{eg opstanka. 
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ZA[TITA INTERESA
– Dr`ava treba da vodi ra~una o politi~kim intere-

sima u celini kako se nekim lo{im izvoznim aran`manima
ne bi zatvorila vrata u {irem smislu. U svakom slu~aju
treba izvoziti tamo gde postoje saznawa da su to „~iste”
zemqe, sa aspekta svih sankcija. Ali, tamo gde nema nika-
kvih barijera treba na}i na~ine da se ne zatvaraju vrata.
Verujte, ima i takvih slu~ajeva. Mislim da dr`ava treba da
{titi politi~ke interese, ali da tamo gde oni nisu ugro`e-
ni nema razloga da se ugro`avaju interesi nas proizvo|a-
~a koji se, verujte, borimo za svaki posao. 

NOVA POSLOVNA FILOZOFIJA
– Za nas vi{e nema velikih i malih poslova, nego su svi

od velike va`nosti i taj princip se po{tuje. Shvatili smo da
}emo ako budemo ~ekali kapitalni ugovor izgubiti mnogo vre-
mena, a i rizikujemo da propadnemo. Ovako, ako skupimo mnogo
poruxbina i malih ugovora mo`emo da od svega toga napravimo
dobar poslovni mozaik koji }e dati sliku o stabilnom poslova-
wu Zastave, jer }e se bazirati na wima. A u slu~aju da jedan od
ugovora ne realizujemo ne gubimo mnogo, tu su ostali da
„priteknu u pomo}“. To je na{a nova poslovna filozofija koja
za sada daje dobre rezultate. 
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Kad je re~ o programu lova~kog i sportskog oru j̀a, tu zaista u
Zastavi ~inimo izuzetne napore i aktivnosti da maksimalno pove-
}amo svoj plasman. Ve} smo, nakon skidawa sankcija, krenuli 2001.
sa va`nim marketin{kim aktivnostima. Izgradili smo svoju Inter-
net prezentaciju, koja je za oko tri godine postala jedna od najpose-
}enijih u ovoj bran{i, {to nam mnogo poma`e jer nam se sve vi{e
javqa stranih partnera. Tako|e, sve svoje proizvode izla`emo na
dva najzna~ajnija svetska sajma – „Shot ShoW“ u Americi i IWA Ne-
ma~koj. U Americi je to izlagawe specifi~no zbog saradwe sa na-
{im ameri~kim partnerom, ina~e najpoznatijim i najstarijim
proizvo|a~em oru j̀a utoj zemqi, firmom Remington, pa su karabi-
ni i malokalibarske pu{ke predstavqe-
ni pod Remingtonovim brendom na na-
{em {tandu, a sara|ujemo i sa firmom
Europiean American Armory (EAA) preko
koje izvozimo pi{toq CZ 999. Od ove
godine po~eli smo da izvozimo i M88,
pi{toq u dowoj sredwoj klasi, koji je za-
uzeo odre|eno mesto i ve} su plasirane
prve partije. Tako|e, tu je i dalekometna
pu{ka crna strela. 

Sem toga, ~inimo maksimalne na-
pore da pove}amo plasmane svojih pro-
izvoda sa dr`ava zapadne Evrope i
Skandinavije, gde smo godinama prisut-
ni, i u Australiju, Novi Zeland, Ju`noa-
fri~ku Republiku, ali i na neka nova tr-
`i{ta za koja smo, putem marketin{kih
analiza, ocenili da }e u narednom pe-
riodu biti atraktivna. Na primer tr`i-
{te Rusija.

Sa druge strane, tu je tr`i{te Da-
lekog istoka na koje smo pro{le godine
napravili zna~ajan iskorak. Pomenu}u
samo Pakistan, gde ide sjajno program
pi{toqa, pa tr`i{te Indonezije, gde
smo tako|e krenuli sa isporukama cr-
nih strela i pi{toqa iz familije CZ.
Ciq nam je da osvojimo i tr`i{te Malezije, koje je jedno od najboga-
tijih i izuzetno va`nih u regionu.

Nedavno smo i na sajmu IWA u nema~kom gradu Nirnbergu zabe-
le`ili odli~ne rezultate. Imali smo vi{e od 60 sastanaka sa
predstavnicima raznih firmi i sada dobijamo poruxbine iz poje-
dinih zemaqa Latinske Amerike.

Kada je re~ o vojnom programu za nas je najinteresantnija
Zastavina nova pu{ka. Ispitivawa M-21, kalibra 5,56 mm,
uspe{no su zavr{ena i predvi|eno je da se Vojska Srbije, u
po~etku, opremi sa 1.500 komada. Kada se mo`e o~ekivati da
ta pu{ka stigne u na{e jedinice?
– Mi smo nedavno dobili re{ewe da je pu{ka M-21 usvojena u

naoru`awe Vojske i da se mo`e pre}i na serijsku proizvodwu.
Ostalo je da se zavr{e jo{ neke proceduralne stvari i onda }emo
mo}i da ugovorimo posao sa Upravom za snabdevawe MO. O~ekuje-
mo da uskoro zakqu~imo taj ugovor. Ve} smo proizveli zna~ajnu ko-
li~inu tih pu{aka tako da }emo brzo izvr{iti ugovornu obavezu i
izraditi svih 1.500 komada koliko je ministar odbrane nedavno
najavio da }e Vojska kupiti u ovoj godini. 

I to }e za Zastavu-oru j̀e biti va`no ne samo u finansijskom
smislu ve} i kao referenca od izuzetne va`nosti. Mnogi kupci koji
do|u kod nas prvo pitaju da li va{a vojska koristi tu pu{ku i ako je
odgovor negativan, onda to ve} izaziva kod wih crv sumwe da postoje
problemi. Jer, ve}ina na{ih kupaca, ako ne i svi, znaju da Vojska Sr-

bije ima veoma rigorozne uslove za prijem naoru`awa u svoju upo-
trebu i znaju kakve sve testove i procedure mora to oru j̀e da pro|e.
Zbog svega toga, ova godina nam je izuzetno va`na jer }e pu{ka M-21
kona~no ste}i referencu da se nalazi u naoru`awu Vojske. 

Fabrici je dobra referenca i saradwa sa poznatom svet-
skom firmom Remington. Ho}ete li pro{irivati proizvodni
program za wih? 
– @elim da podsetim da je ovo ve} tre}a godina kako sara|uje-

mo sa najja~om ameri~kom kompanijom za proizvodwu lova~kog i
sportskog oru`ja – Remingtonom. Mi smo tom saradwom dosta toga
dobili, najpre samom referencom i ~iwenicom da imamo mogu}-
nost da potvrdimo na{ kvalitet na taj na~in {to jednu poznatu rob-
nu marku stavqamo na na{e lova~ke karabine. 

Ono {to je ote`avaju}e u na{oj saradwi sa Remingtonom ne
zavisi ni od nas ni od wih. To su ekonomski uslovi koji trenutno
vladaju u SAD i koji nisu nimalo sjajni. Tamo je maltene recesija

ve} na vratima, a to se manifestuje u
stravi~no niskom kursu ameri~kog dola-
ra gde mi kao izvoznici sada imamo ve-
liki problem. Dodatno ote`avaju}a okol-
nost je ~iwenica da su u Americi odne-
davno aktivirani brojni hipotekarni
krediti koji su sredwu klasu bukvalno do-
veli pred bankrotstvo – `ivot nekoliko
desetina miliona qudi sada se sveo na
golu egzistenciju i bez mogu}nosti da se i
razmi{qa o kupovini lova~kog i sport-
skog oru j̀a. To je, na`alost, ciqna grupa
kojoj te`i Zastava. 

Sada poku{avamo da, u saradwi sa Re-
mingtonom, napravimo ne{to {to nam kod
karabina primeweni Mauzer sistem
omogu}ava, pogotovo kod lova~kih kara-
bina, a to je da proizvedemo karabin vi-
{e klase koji bi se na{ao ~ak, po ceni,
iznad klase Remingtonovih karabina i
koji bi bio usmeren ka bogatijoj ciqnoj
grupi. To su oni koji su spremni da za je-
dan karabin potro{e izme|u 1.500 i
2.000 dolara. 

Trenutno smo u zavr{nim fazama ispi-
tivawa karabina od ner|aju}eg ~elika i
trebalo bi da u drugoj polovini godine

napravimo iskorak i da bar pripremimo teren – katalo{ki najavi-
mo na{ karabin za 2009. Tako }emo popuniti tu gamu karabina a
trudimo se da iskoristimo i ostale mogu}nosti.

Da li mo`ete da ispo{tujete sve potpisane ugovora? Ta~nije,
postoje li uska grla u proizvodwi koja vas u tome spre~avaju i
kako taj problem re{avate?
– Ugovori i poruxbine koje smo zakqu~ili i dobili prili~no

nam obezbe|uju sigurnosti u poslovawu i planirawu. Ali smo tek
pre godinu-dve krenuli u nove investicije kupovinom 21 obradnog
centra. Petnaest-{esnaest godina pre toga nismo mogli ni{ta da
investiramo jer smo bukvalno pre`ivqavali. Sada moramo razmi-
{qati o investicijama, o ulagawu u teku}e investiciono odr`ava-
we, u nabavku nove opreme. Bez toga nije mogu}e „razbu{iti” odre-
|ena uska grla. Ona postoje i to je evidentno. ̂ iwenica je i da ima-
mo odre|ene pravce i tehnolo{ke linije koje zahtevaju revitaliza-
ciju, remont. Mi to radimo u hodu zahvaquju}i sredstvima koja sami
obezbe|ujemo. 

Ve} smo sa Bankom inteza, koja nas dugo godina prati, obezbe-
dili odre|enu kreditnu liniju na nivou od 1,8 miliona evra, pri
~emu }emo taj novac iskqu~ivo ulo`iti u planirane investicije, pr-
venstveno u remont postoje}e opreme, revitalizaciju odre|enih ka-
paciteta, kupovinu nekih specifi~nih delova za pojedinu opremu, za
kupovinu novih ma{ina u pojedinim delovima. I na{ plan je u bit-
noj meri baziran na realizaciji tih investicionih ulagawa. To smo
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nedavno i predstavili ministrima Mla|anu Dinki}u i Draganu [u-
tanovcu kada su bili u poseti na{oj fabrici. 

Postoje i drugi pravci i na~ini re{avawa tog problema, a je-
dan od wih je, kako su ministri najavili, osnivawe Fonda za od-
brambenu industriju koji bi trebalo da preduze}ima odbrambene
industrije obezbedi odre|ene kreditne linije, prvenstveno za nova
investiciona ulagawa. Mi podr`avamo tu inicijativu, ali je ~iwe-
nica da }e sudbina tog fonda biti u direktonoj vezi sa na~inom we-
govog puwewa. Mi sada nemamo dovoqno vremena da ~ekamo osniva-
we tog fonda i kredite iz wega, nego problem re{avamo sami. 

Za koje namene biste tro{ili sredstva iz dr`avnog fonda?
– Mi smo gladni investicija. Ovo su samo najosnovnije inve-

sticije koje pru`aju mogu}nost da se zakqu~eni ugovori realizuju
bez problema. Naravno, postoji potreba da se, pre svega, redukuju

tro{kovi energije. Imamo razra|en projekat izgradwe sopstvene
kotlarnice u vrednosti od oko 3,9 miliona evra, koja se isplati za
3,2 godine nakon pu{tawa u rad. To je izuzetno va`no jer su nam sa-
da tro{kovi energije na izuzetno viskom nivou. Briga o smawewu
tro{kova na{ je primaran zadatak.

Ostaje problem vi{ka zaposlenih radnika. Naravno, taj
problem nema samo Zastava, jer on pritiska i ostale fabri-
ke obrambene industrije. Ra~unate li na pomo} dr`ave?
– Mi smo plan poslovnih aktivnosti za ovu godinu zaista te-

meqno uradili i u wega smo ukqu~ili sve komponente, pa i plan
radne snage. Prema zakqu~enim ugovorima za ovu godinu, plan an-
ga`ovawa zaposlenih ka`e da imamo mawak od 138 radnika u pro-
izvodwi, a vi{ak u slu`bi re`ije, tako da je ove godine ukupan vi-
{ak od 180 do 200 zaposlenih. Trenutno nas je 2.706. Ovaj nivo
tehnologije i ugovorenih poslova zahteva oko 2.500 radnika i na-
dam se da }e ta brojka biti podr`ana i da }emo pomo}u socijalnog
programa Vlade Srbije, tokom aprila meseca, na dobrovoqnoj
osnovi re{iti pitawe vi{ka od 200 zaposlenih, mahom qudi koji
imaju tridesetak i vi{e godina radnog sta`a. 

Ali, generalno gledano, Zastava-oru j̀e mora da modernizuje
i unapre|uje svoje kapacitete primenom novih produktivnijih teh-
nologija, {to inicira potrebu za mawim brojem radnika. Mi ima-
mo tehnologije iz sedamdesetih i osamdesetih godina i koje daju po-
treban kvalitet, ali nisu produktivne. Sada imamo linije sa po 10
do 15 ma{ina i za svakom je jedan radnik, a sve te operacije mogao
bi da uradi u jednom kvalitetnom obradnom centru samo jedan ~o-
vek. Tome treba te`iti, prvenstveno zbog cene i kvaliteta proizvo-
da – ta~nije da budemo rame uz rame s konkurencijom. 

Svim ti procesi moraju neminovno do}i, ali ne preti li ta-
ko opasnost da ostanete bez dela kvalifikovanog i stru~nog
kadra? 
– ^iwenica je da smo prili~no stara fabrika jer je prosek

godina starosti na{ih radnika od 48 do 49 godina. Zato se trudi-
mo da pri redukciji ne smawimo samo broj zaposlenih nego i da
podmladimo kadar. Tako smo pro{le godine primili 170 mladih
qudi, uglavnom sa proizvodnim zanimawima. Tada je to mo`da bilo

nepopularno jer smo morali da obja{wavamo kako to da primamo
qude kad imamo vi{ak zaposlenih, a s druge strane vi{ak moramo
da zbriwavamo putem socijalnih programa. Odgovor je jednosta-
van. Prijemom mladih radnika uravnote`ujemo i nepovoqnu struk-
turu izme|u proizvodnih i neproizvodnih radnika, i smawujemo
prosek starosne strukture. Ciq je da se napravi prirodna fluktu-
acija kadra, podmla|ivawe, {to nije ~iweno u posledwih 15 godi-
na. Na taj na~in stvaramo preduslove da se o~uva i prenosi sa ge-
neracije na generaciju ono {to je tradicija u oru`arstvu – znawe
koje imaju stariji radnici. A to je najve}i kvalitet i kapital. To
nam je, pored neophodne modernizacije, garancija da }emo opstati
na svetskom tr`i{tu.

Da li se u na{oj zemqi danas mo`e zaraditi na proizvod-
wi oru j̀a? Ta~nije, kakav je odnos prihoda i tro{kova proiz-
vodwe? 
– Na`alost, posledwih nekoliko godina uslovi su takvi da ne

mo`e. Ve} sam napomenuo da je Zastava–oru`je dominantni neto
izvoznik, {to je povoqno, ali se taj prihod najvi{e ostvaruje u
ameri~kim dolarima. I saradwa sa Remingtonom je u toj valuti, a i
sa drugim tr`i{tima. Jedino je zapadna Evropa tr`i{te koje pla}a
u evrima. Na`alost, kurs dolara je toliko destimulativan da je
pao vi{e od 29 odsto za nepune dve godine. Godine 2006. bio je 72
dinara a sada je ispod 53. Pri tom su nam za isti period tro{ko-
vi zarada sko~ili sa prose~nih 18.300 u februaru 2006. na oko
28.000. Energenti su duplo skupqi, a drasti~no su sko~ile cene i
repromaterijala i pomo}no-potro{nnih materijala koje koristi-
mo u proizvodwi. Kada sagledate obe strane – prihodnu koja zbog
katastrofalnog kursa dolara pada, i rashodnu koja iz meseca u me-
sec raste, imamo veliki problem da proizvodwu u~inimo smisle-
nom i ekonomski isplativom. 

Taj problem poku{avamo da postepeno re{avamo i pove}awem
cene na ino-tr`i{tu, {to je ina~e nepopularno, uz rizik da nam
kupci odu konkurenciji, ali procewujemo da i konkurencija nije
imuna na sli~ne probleme, pa lagano pomeramo tu cenovnu granicu
navi{e. Ali, to nisu procenti pove}awa od 15 do 20 odsto, ve}
tri, ~etiri ili pet odsto. Sa Remingtonom smo pro{le godine dogo-
vorili pove}awe tri plus tri posto – tri posto na po~etku i tri na
sredini godini. Ove godine nam nude to isto jer su i oni svesni tih
problema. Ali, ti procenti pove}awa na{ih prodajnih cena ne mo-
gu da pokriju te{ko}e koje stvaraju prihodi i rashodi. O tome sam
nedavno govorio i gospodi ministrima. Dr`ava nam tu mora pomo-
}i. U ranijem periodu nas je pomagala putem subvencija i kredita
iz Fonda za razvoj Republike Srbije koji se namenski dodequju
proizvo|a~ima za obezbe|ewe obrtnih sredstava. To su zaista izu-
zetno povoqni krediti i zahvaquju}i wima uspeli smo da pokrije-
mo tu dubiozu, ali ne u potpunosti. 

Treba re}i da to nije samo na{ problem, ve} globalni i da
poga|a mnoge proizvo|a~e. Kompletna evropska industrija ima taj
problem zbog plasmana na ameri~ko tr`i{te i pada dolara u od-
nosu na evro. Ali, ukoliko je dr`ava opredeqena da pospe{i izvo-
znike kako bi re{avala svoje probleme u spoqnotrgovinskom bi-
lansu, potrebno je da ima razumevawa posebno za nas prave neto
izvoznike, a ne one koji uvezu 50 miliona dolara, a izvezu 45, pa
se hvale samo izvozom, a uvoz kriju. Mogu se uvesti izvozne stimu-
lacije poput onih u biv{oj SFRJ. Sada one ne postoje, ali svakako
treba stimulisati izvoznike nekim dodatnim merama i ono na ~emu
mi posebno insistiramo, treba stimulisati neto devizni efekat. 

Nedavno su Zastavu-oru`je posetili ministri Dragan [u-
tanovac i Mla|an Dinki} i obe}ali da }e fabrika mese~no
dobijati 30 miliona dinara za modernizaciju proizvodwe,
kupovinu repromaterijala i pove}awe plata zaposlenih. [ta
}e to zna~iti za Zastavu?
– U wihovim re~ima prepoznajem re{enost dr`ave da sistem-

skim pristupom otkloni i re{i nagomilane pote{ko}e u preduze-
}ima odbrambene industrije. 

Mira [VEDI]
Snimio Goran STANKOVI]

TR@I[TE RUSIJE
– Rusija iz godine u godinu ekonomski ja~a. To jeste veliko

tr`i{te, sa 150 miliona qudi. Na{a ciqna grupa su uglavnom
lovci, a lov je aktivnost koja ipak zahteva dubqi xep. Sve je vi-
{e qudi u Rusiji koji }e mo}i da kupe to oru j̀e. Li~no mislimo
da i pi{toq CZ 999 ima svoje komplementarne prednosti u od-
nosu na ruske pi{toqe koji su u prili~noj meri zastareli ili su
izra|eni  u ne ba{ atraktivnom dizajnu. Pro{le i ove godine
imali smo zna~ajne kontakte sa Rusima na sajmu u Nirnbergu,
~ak smo pro{le godine krenuli sa pilot partijama na wihovom
tr`i{tu. U svakom slu~aju planiramo da nam u narednim godina-
ma tr`i{te Rusije bude izuzetno va`no jer je veliko i sa aspek-
ta apsorpcione mo}i i ciqne grupe kojoj te`imo.


